
Zpráva Rady města o aktuálním stavu řízené skládky komunálního odpadu

Vážení občané města Klobouky u Brna a místní části Bohumilice, 

Jménem Rady města Klobouky u Brna Vás chceme informovat o aktuálním stavu projektu na
rozšíření řízené skládky odpadu a také o fungování skládky v uplynulých letech.  O problematiku
skládky  jsme  se  totiž  začali  velmi  intenzivně  zajímat  hned  navazující  den  po  ustavujícím
zastupitelstvu, které se konalo dne 1.11.2018. Ihned po našem zvolení nás kontaktovali pracovníci
skládky s obavami z její nedostatečné kapacity a s dotazem, zda se konají kroky vedoucí k rozšíření
skládky.  My jsme obratem začali  doslova pátrat  po informacích.  Netrvalo  dlouho a zjistili  jsme
mnoho nepříjemných skutečností,  které  negativně ovlivní  hospodaření  našeho města  a  také ceny
odpadů nejen v Kloboukách. 

Nejdříve  začněme  fakty.  Pokud  jste  se  v uplynulých  měsících  o  problematiku  skládky
zajímali,  je  Vám pravděpodobně  známá  informace  z 25.  zasedání  Zastupitelstva  města,  které  se
konalo dne 12.4.2018. Na uvedeném zasedání Ing. Rostislav Jedlička ze společnosti EkoINPROS
s.r.o. přednesl možnosti  rozšíření skládky.  Současně občany i zastupitele  informoval o životnosti
skládky, a to maximálně do roku 2021. O necelé 4 měsíce později, dne 8.8.2018, byla Rada města
informována  tehdejším  panem  starostou  o  jednání  ve  věci  rozšíření  stávající  kapacity  skládky
odpadu.  V tu  dobu  byla  výše  jmenovaným  panem  Ing.  Rostislavem  Jedličkou  zpracovávána
přípravná  studie  na  rozšíření  skládky.  K té  se  již  tehdy  stavěl  záporně  odbor  životního
prostředí Jihomoravského  kraje,  a  to  z důvodů,  které  budou  uvedeny  níže.  Jako  možná  varianta
rozšíření  skládky,  navíc  doporučena  odborem  životního  prostředí  z Jihomoravského  kraje  jako
vhodná alternativa, se jevilo rozšíření v rámci rekultivace provedené společně se stabilizací svahu,
kdy by bylo možné využít finanční prostředky z fondu rekultivace skládky.

Z výpisu usnesení o průběhu 43. schůze Rady města a vyjádření JmK vyplývá, že i referent
odpadového hospodářství odboru životního prostředí (pan Ing. Vlastimil Šunka) si byl  v červenci
letošního roku nevyhovujícího stavu skládky a jejího hospodaření dobře vědom. Ve své zprávě ze
dne 17.7.2018 totiž kritizuje několik skutečností. Konkrétně uvádí (1) přeplnění skládky v její první
etapě,  (2)  ojediněle  nízké  ceny za  skládkování  a  konečně také  fakt,  že  (3)  hlavními  dodavateli
odpadů na skládku jsou právnické osoby bez vazby na náš region. Právě tyto skutečnosti vedly k
vyčerpání kapacity skládky, která měla být dle vyjádření JmK dostatečná až do roku 2025. 

Pro zajímavost  se nyní  zaměřme na to,  co říkají  čísla.  Podíváme-li  se zpětně do statistik
skládky, zjistíme, že v roce 2010 bylo na skládce ročně uloženo 14.745 tun odpadu. V roce 2011
došlo k velmi markantnímu růstu, a to na 22.350 tun ročně. V roce 2013 to bylo 27.749 tun ročně,
v roce 2014 již 29.346 tun ročně a v loňském roce (2017) dokonce 30.750 tun ročně. Největší návozy
odpadu  mají  společnosti  AVE  a  Megawaste.  Pro  srovnání,  běžná  cena  za  uložení  1  tuny
komunálního odpadu činí 1.180,- Kč bez DPH, zatímco uvedené společnosti odpad ukládaly za ceny
bezmála poloviční. Zarážející je také fakt, že tehdejší zastupitelstvo ani pracovníci skládky neměli o
cenách a pravděpodobně ani o existenci smluv s těmito společnostmi nejmenší tušení. Smlouvy totiž
nebyly projednávány ani v radě, ani na zastupitelstvu města. Přinejmenším v zápisech z rady o této
skutečnosti není žádná zmínka. 

Shrnuto a podtrženo, musíme konstatovat, že městu aktuálně není známo, jaká je skutečná
volná kapacita skládky pro uložení komunálního odpadu. Je však zřejmé, že při současném návozu



bude skládka zaplněna nejpozději počátkem dubna 2019. Na základě uvedených faktů jsme ihned po
zjištění  těchto skutečností  začali  podnikat  kroky pro oddálení  vyčerpání  volné kapacity  skládky.
Zjistili jsme, že rozšíření skládky je výhledově sice možné (za cenu cca 12 milionů), ovšem pouze o
kapacitu  odpovídající  ročnímu  návozu  odpadu.  Realizace  rozšíření  skládky  by  navíc  trvala
minimálně  2  roky  kvůli  nezbytným  změnám  územního  plánu  a  vykoupení  pozemků.  Tyto  dva
jmenované kroky tedy měly být zahájeny nejméně před dvěma až třemi lety. V tomto ohledu však
nebyla vyvinuta žádná aktivita ani v tehdejším období, ani během letošního roku. Ačkoliv, jak bylo
uvedeno,  končící  kapacita  skládky  byla  některým  lidem  známa  nejpozději  v létě  2018,
pravděpodobně i mnohem dříve. S přihlédnutím k těmto skutečnostem a také k faktu, že dle platné
legislativy se spalitelný odpad může skládkovat pouze do roku 2024, další rozšíření skládky postrádá
jakýkoliv  smysl.  Jedinou  možnou  cestou  pro  udržení  skládky  alespoň  pro  občany  Klobouk  a
Bohumilic  je  tedy  maximální  možné  snížení  návozu  velkoobjemových  kontejnerů,  především
společností AVE a Megawaste.

Co všechny tyto skutečnosti znamenají pro hospodaření města a pro naše občany? Zaprvé,
končící  kapacita  skládky významně  poznamená  příjmovou  část  rozpočtu  města.  Oproti  původně
očekávaným příjmům kolem 12 milionů  nebudou v příštím roce  příjmy  ze  skládky vyšší  než  7
milionů, pravděpodobně i méně. To se negativně projeví na možnostech města realizovat plánované
projekty,  včetně projektů již běžících.  Zadruhé,  coby Rada města  jsme byli  celou situací  nuceni
navrhnout zvýšení cen za likvidaci a svoz komunálního odpadu. Současně je třeba vypsat výběrové
řízení na nového dodavatele svozu komunálního odpadu. A konečně zatřetí, s účinností od 1.1.2019
dojde k přemístění velkoobjemových kontejnerů z ploch města do sběrného dvora, tak jako je tomu
ve všech okolních  obcích.  Smyslem tohoto opatření  je  kontrolovaný odběr  komunálního odpadu
výhradně pro místní občany.  Zachovaný zůstane pouze kontejner u hřbitova v Kloboukách, který
bude chráněný bránou a dále kontejner v Bohumilicích, který bude přesunut a střežen kamerovým
systémem. Tímto krokem eliminujeme navážení odpadu firem a občanů, kteří nežijí v Kloboukách.

Ačkoliv  i  se  zavedením  všech  uvedených  opatření  se  odpadové  hospodářství  Klobouk
v rámci  dalších  okolních  obcí  nadále  řadí  k těm  levnějším  a  vůči  občanům  vstřícnějším,  při
standardu,  na  který  jsme  byli  zvyklí,  nebudou  plánovaná  opatření  populární.  Jsou  však  jedinou
cestou k co možná nejdelšímu zachování funkčnosti místní skládky. Tak se nám podaří překlenout
období do vybudování a zprovoznění nového sběrného dvora. Abychom maximálně snížili vzniklé
komplikace,  město  nebude  omezovat  vyvážení  více  popelnic  s  komunálním  odpadem na  jednu
domácnost. Současně bude každá domácnost vybavena dvěma dalšími popelnicemi, a to na papír a
na plast. 

Vážení občané, když jsme se před minulými volbami ucházeli o Vaši přízeň a podporu, měli
jsme jasnou vizi, co chceme v našem městě změnit, co chceme opravit, vybudovat a jaké aktivity
budeme podporovat.  Jistě dobře víte,  že veškeré naše preferenční  projekty uvedené ve volebním
programu měly dobře promyšlené financování s maximálním využití vypisovaných dotačních titulů.
Bohužel, i projekty realizované z dotací mají jistou míru spolufinancování, a tak je nezbytné dobře
zvážit, které projekty jsme schopni úspěšně zrealizovat a které musíme odložit. Skládka je bohužel
velmi  nepříjemným  dědictvím  z minulého  období,  se  kterým  se  musíme  vypořádat  a  společně
překonat vzniklé komplikace. 

Rada města Klobouky u Brna


